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▲Dobrá zpráva 
Vládní návrh, který měl zdražit zápisy práv do katastru nemovitostí, ve sněmovně neprošel. V 

závěrečném čtení mu chyběly dva hlasy. Vládní návrh počítal s tím, že poplatek zůstane na 500 
korunách, ale platit se mělo za každou zapisovanou nemovitost. Například za rodinný domek s 
příslušenstvím by se platilo třeba 1000 nebo 1500 korun. Zamítnutá novela ale řešila i jiné věci. 
Měnila kromě jiného způsob podávání žalob na rozhodnutí katastru. Měla umožnit očistit nemovi-
tosti od některých starých práv tak, aby jimi vlastníci mohli třeba ručit za hypotéku.  

►Varující informace 
V učebně základní školy v Litovli na Olomoucku se ve čtvrtek v poledne zřítil strop. V té době 

se naštěstí nikdo v místnosti nenacházel. Škoda činí 200 000 korun. Případ vyšetřují policisté. 
Podle policistů se uvolnila a následně spadla podhledová sádrokartonová konstrukce stropu o veli-
kosti 7 x 12 metrů včetně kovové konstrukce, těsnění a elektroinstalace se světly. 

▼Nepotěšíme 
 Nejvyšší správní soud zrušil jednu ze schválených změn územního plánu Prahy, která se týká 

rozšíření ruzyňského letiště a dostavby severní části obchvatu města. Podle soudu jsou ve změně 
územního plánu nedostatky, kvůli kterým nebyl posouzen vliv plánovaných staveb na životní pro-
středí. Do odstranění nedostatků není možné vydat územní rozhodnutí o nové letové dráze. Roz-
hodnutí podle NSS musí být bráno úvahu i při posuzování odvolání proti územnímu rozhodnutí na 
dostavbu pražského okruhu mezi Ruzyní a Březiněvsí. 

Stavebnictví si věří 
Důvěra v domácí ekonomiku v říjnu opět klesla. Souhrnný ukazatel důvěry se ve srovnání s 

předchozím měsícem snížil o 5,9 bodu. Hodnocení ekonomické situace i celkové poptávky se v 
říjnu snížilo také u stavebních podnikatelů. Pro příští tři měsíce však stavebníci předpokládají udr-
žení tempa stavební činnosti při příznivém vývoji zaměstnanosti. Zajištění práce zakázkami odha-
dují stavební firmy na 9,1 měsíce. Očekávání vývoje ekonomické situace pro příští tři měsíce jsou 
nižší než v září, pro příštích šest měsíců jsou vyšší. Celkově se ve stavebnictví ukazatel důvěry 
meziměsíčně snížil o 3,5 bodu, je však o 2,5 bodu vyšší než před rokem. 

Čeští stavbaři nejproduktivnější 
Drtivá část top desítky českého stavebnictví vyhlášená v anketě časopisu Stavitel je ovládána 

světovými monopoly, které těží ze své velikosti. Dlouhodobě obsazují přední místa profesních 
anket v hodnocení dle velikosti tržeb, ale zato značně pokulhávají za českými firmami v ziskovosti 
a celkových výnosech v přepočtu na jed-
noho zaměstnance. „Podle výnosů firmy 
na jednoho zaměstnance jsme dlouhodobě 
na prvních místech,“ říká výkonný ředitel 
liberecké stavební společnosti SYNER 
Robert Špott. Obdobnou pozici si vedle 
této firmy drží i společnost s ručením 
omezeným GEMO Olomouc. „Na před-
ních místech z hlediska produktivity práce 
jsme ve stavební špičce již dlouho, letos 
dokonce první s výnosy 16,04 milionu na 
každého z tří set našich zaměstnanců,“ 
dokladuje ředitel Špott. Liberečtí oproti 
předchozímu roku zvýšili produktivitu 
práce o šest miliónů korun a významně odskočili od svých konkurentů. Druhé místo s výnosy 8,68 
mil. získala společnost STRABAG, třetí se umístila firma GEMO Olomouc s 8,49 miliony Kč. 
„Stavební giganti mají své kořeny ve druhé polovině devadesátých let, kdy došlo k velké koncent-
raci a zahraniční společnosti spolkly menší firmy. O to víc nás těší, že s naší téměř dvacetiletou 
tradicí a se stoprocentním českým kapitálem zaujímáme první místo z hlediska výkonů,“ pyšní se 
ředitel Špott. Čelu tabulky stavebních společností seřazených podle dalšího významného kritéria, 
kterým je ziskovost, také dlouhodobě vévodí firmy s českým kapitálem. Prvenství za rok 2007 
získala olomoucká firma GEMO se ziskem 1,178 milionu, následovaná libereckou SYNER s 0,707 
mil. Kč, na třetím místě se umístila společnost Skanska CS s hodnotou 0,234 milionu korun na 
zaměstnance. 

TÉMA: Vodní management 
Potřeba rozvoje vodovodů a kanalizací 
Rekonstrukce čistírny odpadních vod 
Plány povodní ovlivní stavební činnost 
Modernizace úpravny vody 
Centralizovaná správa prostorových dat 

PŘÍPRAVA STAVEB 
Stavební jámy v městské zástavbě 
Novinky v oceňování stavebních zakázek 

TECHNOLOGIE – KONSTRUKCE 
Plasty  přinášejí průlom 
Rekonstrukce renesanční fasády 

VADY A PORUCHY 
Nové pískovcové bloky na kulturní památce 
Citlivá oprava barokního mostu 

ZAJÍMAVÁ STAVBA 
Moravský zemský archiv 
Nová dominanta města 

MATERIÁLY – VÝROBKY 
Nová fasádní barva s nanotechnologií 
Omezení tepelných mostů u zdiva 
Hledá se kvalita pro české stavebnictví 
Akustické vlastnosti betonových tvarovek 

TZB 
Rekuperace  optimalizuje vnitřní prostředí 

STROJE – ZAŘÍZENÍ 
Nové bezpečnostní prvky pro nákladní vozy 
Vysoce výkonné nástroje 

EKONOMIKA 
Stavební spoření s novou dynamikou 
Benchmarkingová metoda ve stavebnictví 
Zpomalení růstu stavebních nákladů 

LEGISLATIVA 
Právní poradna 
Transformace ČNI 

VÝROBCI PŘEDSTAVUJÍ 
Kompletní řešení fasádních barev 
Základem servisu je flexibilná distribuce 

PŘÍLOHA 
Betonové stavitelství 
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Metrostav chce stavět letiště v Bratislavě 
Do tendru na výstavbu nového terminálu a rekonstrukci stávající odletové haly na bratislavském 

Letišti M. R. Štefánika se přihlásily tři firmy. Vedle slovenských ZIPP a Trnavské stavební společ-
nosti má zájem i český Metrostav. Jejich nabídky jsou od 2,59 do 3,05 miliardy Sk (2,06 až 2,42 
miliardy Kč), řekla mluvčí letiště Dana Madunická. Metrostav předložil prostřední sumu; vítěz 
soutěže by měl být známý do konce roku. 

Vzhůru do Asie 
Ostravská společnost G-Consult získala zakázku v západní části Kazachstánu. Ve městě Uralsk 

obnoví inženýrské sítě a do roku 2011 vybuduje desítky kilometrů kanalizačních sběračů, vodovo-
dů i teplovodů. Obchodní kontrakt přesahující šest miliard korun pomohla firmě získat Česká - 
Středoasijská smíšená obchodní komora (ČSOK). V příštím roce začne G-Consult připravovat 
projekty pro modernizaci inženýrských sítí v Uralsku, kde se bude podílet také na výstavbě přečer-
pávacích stanic a revitalizaci vodních zdrojů. V současné době už firma s ročním obratem kolem 
100 milionů korun zpracovává pro město Uralsk projekt odpadového hospodářství. Do zakázky za 
250 milionů eur (6,25 miliardy Kč) se subdodavatelsky zapojí další moravskoslezské firmy. Čiště-
ním odpadních vod se má zabývat ostravská inženýrská firma KONEKO, zpracování pitné vody v 
Uralsku zajistí ostravská společnost Teplotechna. 

Strabag přešel do útoku 
Krajský soud v Hradci Králové začal 

projednávat žalobu stavební společnos-
ti Strabag na vrácení 80 milionů korun 
od Dopravního podniku města Hradec 
Králové. Peníze jako bankovní záruku 
dopravní podnik inkasoval za to, že 
Strabag včas nedokončil stavbu auto-
busového nádraží v Hradci Králové. 
Strabag patří na tuzemském trhu mezi 
pět největších stavebních firem. Stra-
bag u soudu tvrdil, že dopravní podnik 
nemohl garanci čerpat, protože neměl 
za Strabagem žádnou pohledávku. „Ve 
smlouvě o dílo nic o sankci ve výši 80 milionů korun napsáno není," prohlásil právní zástupce 
Strabagu Josef Černohlávek. Právní zástupce dopravního podniku Vlastimil Marhan označil názor 
Strabagu za mylný a ocitoval bod smlouvy, kde se o záruce v této výši při nesplnění termínu hovo-
ří. Soudkyně se pozastavila nad kvalitou smlouvy, kterou dopravní podnik se Strabagem na tak 
velké dílo uzavřel. Smlouvu označila za „stručňoučkou a velmi mizernou". Formu dokumentu 
bankovní záruky od ČSOB pak přirovnala k reklamní nabídce. Po přečtení předložených listinných 
důkazů soudkyně jednání odročila na prosinec. Žalobce má do té doby soudu doplnit další listinné 
důkazy. 

Definitivní konec 
Společnost Průmyslové stavitelství Brno je v úpadku. Na návrh několika věřitelů o tom rozhodla 

soudkyně brněnského krajského soudu Eva Krčmářová. Donedávna jedna z největších stavebních 
společností v Brně dluží nejméně přes miliardu korun, kvůli úpadku je nyní blíž prohlášení kon-
kurzu. Společnost čelí také několika trestním oznámením a hrozí jí exekuce. „Na jednáních bylo 
zjištěno, že dlužník má více věřitelů, jejichž pohledávky jsou splatné déle než tři měsíce, které není 
schopen platit. O platební neschopnosti svědčí i fakt, že dlužník zastavil platby podstatné části 
svých závazků," uvedla soudkyně. Připomněla, že vyhlášení úpadku navrhovalo i Krajské státní 
zastupitelství v Brně, které insolvenční řízení dozorovalo. Celkem podala své přihlášky v insol-
venčním řízení téměř stovka věřitelů. Některé závazky jsou splatné i déle než dva roky. Suma přes 
miliardu Kč ještě nemusí být konečná. Na soud se nemuseli obrátit všichni věřitelé a někteří nemu-
seli přihlásit všechny pohledávky. 

Krizi nepociťují 
Prodejce střešních krytin Onduline, který je součástí stejnojmenného francouzského koncernu, 

zvedl loni čistý zisk na 9,8 milionu korun. V roce 2006 vydělal zhruba o tři procenta méně. Firmě 
loni rostly stejně také tržby na 105,4 milionu korun. Celosvětové tržby skupiny Onduline činily 
loni podle údajů na jejích internetových stránkách 341 milionů eur, tedy přibližně 8,2 miliardy 
korun. Společnost vyrábí především asfaltové, plastové a plechové střešní krytiny. Stejně tak spo-
lečnost D PLAST ze Zlína, která se věnuje především produkci plastových výrobků, tmelů a gra-
nulátů pro stavební, potravinářský či automobilový průmysl, loni utržila za prodej zboží a vlastních 
výrobků a služeb 407,8 milionu korun. Ve srovnání s rokem 2006 to představuje nárůst asi o 27,6 
procenta. Čistý zisk zlínského výrobce se meziročně zvýšil o 6,2 milionu na 60,6 milionu korun. 

Polystyren hlásí úspěchy 
Spotřeba pěnového polystyrenu (EPS) se za 

prvních devět měsíců letošního roku zvýšila 
meziročně o 5,3 procenta na 43 200 tun. 
Množství vyrobeného a spotřebovaného poly-
styrenu však v roce 2009 ovlivní možný útlum 
stavebnictví způsobený krizí na světových 
trzích. 

Oprava historického Znojma 
Znojmo chystá opravy a oživení části histo-

rického jádra kolem ulice Staré Město. Radni-
ce si nechala zpracovat studii, která doporuču-
je obnovit stará schodiště, průchody v 
hradbách a upravit zídky, zábradlí a další 
drobné prvky. Cílem je zachovat ráz míst, jež 
bývala součástí chudinské čtvrti. 

Secesní vodárna jako nová 
Historická Vršovická vodárna v pražském 

Braníku se dočká rekonstrukce. Magistrát ji 
opraví za peníze z fondů EU, v budoucnu by 
měla sloužit jako společenské nebo kulturní 
centrum. Oprava secesní kulturní památky 
bude stát zhruba 140 milionů korun, hotova 
by měla být v roce 2011. 

Obchvat po dvou letech 
Obyvatelé Holic na Pardubicku se dočkají 

po letech obchvatu. Silničáři stavbu dokončí v 
termínu. Motoristé by měli město poprvé 
objíždět 3. prosince. Část stavby bude ale 
provizorní, investorovi se totiž nepodařilo 
vykoupit všechny pozemky. 

Jediná v Evropě 
Nová hala na hokejbal za 37 milionů korun 

vyrostla na největším plzeňském sídlišti  
Lochotín. Jde o ojedinělou stavbu v zemi, kde 
je zatím jen jedna krytá hala v Mostě přebu-
dovaná ze staršího zimního stadionu. V Plzni 
teď údajně stojí nejlepší hokejbalová hala v 
Evropě, speciální hala na tento sport jinde 
není. 

Ostudné nádraží 
Mladá Boleslav by ráda zrekonstruovala 

budovu hlavního nádraží, která se neupravo-
vala od konce války. Její modernizaci však 
musejí zajistit České dráhy (ČD), město se 
bude snažit jejich vedení přesvědčit o nutnosti 
opravy. Boleslavské nádraží je už zařazeno do 
projektu ČD Živá nádraží. 

Jedna IKEA nestačí 
Společnost IKEA ČR uvažuje o stavbě no-

vého obchodního domu s nábytkem a bytový-
mi doplňky v Praze-Zličíně, kde již jedno 
nákupní centrum provozuje. 

Lepší cesty do Polska 
Olomoucký kraj bude příští rok pokračovat 

v opravách silnic v blízkosti česko-polských 
hranic. Rekonstrukce se tentokrát dočká sil-
niční úsek z Vidnavy do Mikulovic na Jese-
nicku. Investice si vyžádá podle předběžných 
odhadů asi 37 milionů korun, většinu nákladů 
uhradí dotace z evropských fondů. 

8/2008                                                                                                 www.stavitel.cz                                                                                                    strana 2 

FIRMY 

KRÁTCE 



 

Sport z dotací 
Dvě obce na Prostějovsku se pustily do ob-

novy a budování sportovišť. Ještě letos čeká 
kolaudaci hřiště pro fotbal i požární sport ve 
Smržicích a hned zkraje příštího roku by se 
měla sokolovna v Čelechovicích na Hané 
proměňovat ve sportovní a kulturní centrum 
nazvané Hanácká relax oáza. Náklady na obě 
zařízení v sousedních vesnicích přesahují 30 
milionů korun, většinou z dotací. 

Přes baroko bez omezení 
Ve Žďáru nad Sázavou skončila obnova 

barokního mostu, jedné z mála památkově 
chráněných staveb na silnici první třídy. ŘSD 
na ni vynaložilo zhruba 20 milionů korun. Po 
sedmi měsících tak na frekventované silnici 
skončilo omezení dopravy. 

Budou mít kanalizaci 
Zhruba 200 milionů korun bude investovat v 

následujících dvou letech Konice na Prostě-
jovsku do výstavby splaškové kanalizace, 
která dosud ve městě není. Většinu nákladů 
uhradí evropská a státní dotace. 

Česká knihovna v N.Y. 
Česká národní budova v New Yorku, kterou 

před sedmi lety získal od krajanů za symbolic-
ký dolar český stát, se po více než pěti letech 
rekonstrukce dočkala v noci na dnešek svého 
znovuotevření. Obnova stavby z konce 19. 
století, přišla nejméně na tři čtvrtě miliardy 
korun. 

Peníze na hrad a sport 
Litoměřická radnice si od Dexia Kommunal-

kredit Bank půjčí 208 milionů korun a od 
Komerční banky 143 milionů korun. Peníze 
město využije na modernizaci zimního stadio-
nu a rekonstrukci gotického hradu. 

Od větru ke Slunci 
Zatímco dříve se v kraji Vysočina objevovali 

hlavně zájemci o stavbu větrných elektráren, 
nyní se radnice stále častěji zabývají záměry 
na výrobu elektřiny ze slunce. Stejně jako u 
větrníků, i tito investoři slibují samosprávám 
pravidelný příspěvek za provoz energetických 
zařízení. Pro solární elektrárny jsou nejčastěji 
zvažována místa na Třebíčsku. 

Most za 80 milionů 
Nový silniční most spojující městskou část 

Skřečoň a centrum Bohumína na Karvinsku se 
začne stavět příští rok na jaře. Vybudování 
zavěšené konstrukce ze čtyř mohutných pylo-
nů a ocelových prutů bude stát 80 milionů 
korun. Jezdit se po něm bude v roce 2010. 

Jirkov se probudil 
Dvacetitisícový Jirkov plánuje investice za 

desítky milionů korun. Město proto připravuje 
žádosti o dotace ze strukturálních fondů EU i 
programů ministerstev. Mezi dražší patří pro-
jekt energetických úspor na dvou základních 
školách či vybudování víceúčelového hřiště 
pro žáky dvou sousedních základních škol. 

Nový multifunkční komplex v Jihlavě 
CITY PARK JIHLAVA tvoří multifunkční komplex, 

který nabízí rozsáhlé možnosti nákupů i kvalitní kulturní a 
společenské vyžití. Umístění City Parku v těsné blízkosti 
středu města a hlavních městských ulic (mezi ulicemi 
Brněnská, Znojemská a U Dlouhé stěny) je mimořádně 
výhodné pro komplex s nejen městským, ale i krajským 
významem. Se svými více než 26 000 m2 celkové pronají-
matelné plochy je komplex funkčně rozdělen na několik 
částí. Pro obě podlaží s obchodními plochami je navržena 
vnitřní podélná galerie. Na prvním nadzemním podlaží 
naleznou návštěvníci obchodní prostory, restaurace, ka-
várny a široký sortiment služeb. Galérie je tvořena terasa-
mi s eskalátory instalovanými uprostřed prostoru. Zde je 
umístěno pět velkých jednotek (400-1200 m2), 7 středně 
velkých jednotek (200 – 400 m2) a 53 menších jednotek 
(do 200 m2). 

Ostravská Karolína dostává pevné obrysy 
Nová Karolina vyroste na ploše 32 hektarů, a bude tak více než sedmkrát větší než pražské Vác-

lavské náměstí. Celkem vznikne 97 000 metrů čtverečních maloobchodních prostor, 67 000 metrů 
čtverečních kanceláří a 78 000 metrů čtverečních určených k bydlení. V lokalitě bude také 3500 
parkovacích míst. Celý projekt je rozvržen do čtyř etap a definitivně by měl být dokončen v roce 
2016. Celkové náklady by se měly pohybovat kolem 15 miliard korun. Poslední budovy někdejší 
koksovny Karolina byly zbourány před 20 lety, deset let muselo být místo dekontaminováno. 

Město Ostrava odkoupí od společnosti Multi Development historickou Elektrocentrálu. Budova 
patří spolu s objektem ústředny ke dvěma památkově chráněným objektům, které zůstaly na území 
někdejší koksovny Karolina, kde nyní vzniká nová část města. Objekt by město od společnosti 
mělo odkoupit za symbolickou cenu, řekl primátorův náměstek Lukáš Ženatý (ODS). 

Strategická zóna má pozemky 
Zastupitelé města Ostravy rozhodli, že prodají část strategické průmyslové zóny Mošnov na 

Novojičínsku pražské firmě HB Reavis Group CZ, která chce v místě vybudovat logistické cent-
rum. Město společnosti prodá 50 hektarů. Všechny své pozemky v mošnovské zóně, tedy 30 hekta-
rů, už téže firmě přiklepl Moravskoslezský kraj letos v září. Náklady na vybudování logistického 
centra budou čtyři až pět miliard korun. Město prodává společnosti pozemky za 330 korun za metr 
čtvereční, což je podle náměstka primátora Lukáše Ženatého (ODS) cena stanovená znaleckým 
posudkem. 

„V Mošnově se pozemky v průmyslové zóně vždycky prodávaly za 300 korun (za metr čtvereč-
ní)," uvedl Ženatý. Průmyslová zóna Mošnov získala statut strategická v roce 2005. Celkové ná-
klady na přípravu Ostrava odhaduje na 2,5 miliardy korun. V zóně podnikají výrobci autodílů Cro-
modora Wheels, Plakor a Behr, kteří mají dohromady 32 hektarů pozemků. 

AFI Palác v Pardubicích 
Střed města mění svou tvář. Na Masarykově 

náměstí vyrostlo nové obchodní centrum. Maji-
telem a hlavním investorem je společnost Bohe-
mia-Sen s.r.o.. Na 20 000 metrech čtverečních 
naleznou návštěvníci centra více jak 100 obcho-
dů se zbožím renomovaných domácích i světo-
vých značek. Stavba za jednu miliardu korun se 
pyšní hned několika netradičními architektonic-
kými prvky. Jedním z nich je v noci osvětlená 
střecha a dále také prosklený prostor s vyhlídkou na náměstí. Tato architektonicky zajímavě řešená 
budova je výsledkem spolupráce mezi nejlepší izraelskou společností v oboru, MYS Architects a 
lokální společností Loxia. 

Již jen dny do otevření 
Koncem listopadu otevře investorská skupina CPI Group v Příbrami další obchodní areál 

z celorepublikového portfolia CPI Retail Parků. Největší současný CPI Retail Park zahrnuje kromě 
devíti obchodních jednotek také hypermarket a hobbymarket a zákazníkům se představí zcela pro-
najatý. Obchodní areál se nachází v jihozápadní části města v návaznosti na kruhový objezd a ko-
munikaci Příbram – Březnice, v bezprostřední blízkosti velkého sídliště na ulici Drkolnovská, na 
7000 m2 retailové plochy. „Plochu retail parku máme kompletně pronajatou. Celkem jde o devět 
obchodních jednotek,“ dodává Pavel Jirásek, manažer oddělení pronájmu CPI Group. 
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● Richard Boulter 
převzal všechny 
povinnosti spojené 
s řízením skupiny 
Moeller. Do této 
doby vykonával 
funkci viceprezi-
denta pro oblast 
EMEA (Evropa, 
Střední východ a 
Afrika) a generálního ředitele divize Power 
Components and Systems společnosti Eaton. 
Skupina Moeller je členem Eaton Corporation. 
Boulter se ke společnosti Eaton připojil v roce 
2007 poté, co 15 let pracoval u společnosti 
Siemens v Německu, Spojených státech a 
Číně, kde zastával řadu funkcí v hlavním ve-
dení. Na univerzitě Loughborough v Anglii 
získal Higher National Certificate (HNC) a 
Ordinary National Certificate (ONC) v oboru 
elektrických a elektronických zařízení. Kromě 
své rodné angličtiny mluví plynule německy a 
má praktickou znalost mandarínské čínštiny. 
● Dipl. Ing. Boris Zupančič (42) vystřídal na 
postu ředitele pro marketing a strategický 
rozvoj Petra Hermanna, v jehož týmu pracoval 
více než rok, a stane se i novým členem vede-
ní Schneider Electric. Před svou českou misí 
řídil v letech 2003–2007 marketing ve slovin-
ském Schneider Electric. Boris vystudoval 
Elektrotechnickou fakultu v Ljubljaně. Ve 
svém volném čase provozuje jachting, hor-
skou turistiku a lyžování. Boris je ženatý, má 
syna a spolu s českou manželkou žijí v Praze.  

● Mezinárodní kongres pokrývačů a Světo-
vá soutěž mladých pokrývačů a klempířů se 
poprvé uskuteční v České republice. Již 56. 
kongres Mezinárodní federace pokrývačů IFD 
a 21. světová soutěž mladých pokrývačů a 
klempířů se budou letos konat ve dnech 5. - 8. 
listopadu v Praze. Přehled nabídky školení 
Bramac pro rok 2009 lze najít na stránkách 
http://www.bramac.cz/pro-odborniky.html. 
● Veletrh BAU středem zájmu - obdobně 
jako v roce 2007 je i veletrh BAU 2009 kom-
pletně vyprodaný. Bude se konat v 17 veletrž-
ních pavilonech mnichovského výstaviště na 
celkové výstavní ploše 180 000 m2 ve dnech 
12. až 17. ledna 2009. Novinky ze svého obo-
ru bude prezentovat přes 1800 vystavovatelů 
ze 40 zemí. Nebudou chybět ani firmy z ČR, 
např. Sapeli nebo EKO komíny či Kronospan.  
● Regenerace panelové výstavby - již 4. 
ročník celostátní odborné konference 
k regeneraci panelové výstavby s mezinárodní 
účastí se uskuteční ve dnech 25. – 26. 11. 
2008  v KC Aldis, Hradec Králové. Jeho 
zvýrazněnými tématy jsou diagnostika budov, 
prodloužení životnosti zateplovacích systémů, 
bytová jádra, rekuperace tepla a další. 

Nové balení malty usnadní manipulaci 
Tepelně izolační malta Porotherm TM společnosti Wienerberger změnila svoje balení a vydat-

nost. Místo původního balení o objemu 50 l se nyní nabízí nově s objemem 40 litrů. Spolu s tím 
však byla o 25 % zvýšena její vydatnost. Stejně jako z původního, tak i z nového balení malty je 
proto možné připravit 40 litrů čerstvé maltové směsi, s novým balením se však bude na stavbě lépe 
manipulovat. K  hlavním přednostem malty Porotherm TM patří schopnost zvýšit tepelný odpor 
zdiva až o 22 %. Tuto maltu je možné používat při zdění ze všech typů cihel Porotherm. Aplikuje 
se však zejména při zdění ze speciálních tepelně superizolačních cihel Porotherm Si a výrazně tak 
zvyšuje jejich schopnosti v oblasti tepelných úspor. Díky tomu významně napomáhá při výstavbě 
energeticky úsporných domů, kde je k vytápění potřeba jen minimum energií. 

Vrut Krinner pro zemní založení stavby 
Ocenění Grand Prix 2008 obdržel na For Archu zemní vrut značky 

Krinner, jehož generálním dovozcem je společnost Trading LAMA. 
Jde o unikátní systém pro zakládání staveb s nejvyšší stabilitou, jehož 
technický princip je patentován. Využití zemních vrutů má hned něko-
lik podstatných výhod oproti klasickým způsobům. V první řadě šetří 
stavebníkovi čas, ovšem nikoli na úkor kvality. Zakládání staveb po-
mocí zemních vrutů je staticky ověřeno podle přísných kritérií na tla-
kovou, tahovou i boční zátěž. Základy jsou vybudovány během několi-
ka minut a jsou okamžitě zatížitelné, což výrazně zkracuje dobu stav-

by. Dále je tato metoda 
výhodná i z hlediska fi-
nančního, a to jak v ceně 
za materiál, tak i díky minimálním nákladům na per-
sonál. Během stavby nedochází k výkopům a betono-
vání a po demontáži stavby lze vruty vyjmout a opa-
kovaně použít. Zemní vruty lze instalovat naprosto 
přesně za jakéhokoli počasí včetně mrazů, odolají 
povětrnostním vlivům a preventivně chrání dřevo, jež 
zůstává v suchu a nehnije. Jsou stabilní díky stlačené 
zemině a mají široké použití. Architekti tento způsob 
zakládání staveb začínají mít v oblibě, neboť zemní 
vruty jsou téměř celé zašroubovány do země a neruší 
estetický dojem ze stavby. Existuje mnoho typů zem-
ních vrutů Krinner pro různé druhy staveb, a to ve 
velikosti 0,5 – 3 metry.  

Unikátní rýpadlo 
Pro povrchovou těžbu na lomu v dolech Bílina navrhli a vyprojektovali unikátní kolesové rý-

padlo KK 1300 odborníci akciové společnosti NOEN. Průměr kolesa ojedinělého stroje je 13 met-
rů, jeho výška zhruba 50 metrů a vážit bude téměř 5000 tun. Do zkušebního provozu by se rýpadlo 
mělo dostat v roce 2011. Rýpadlo KK 1300 bude určeno pro těžbu nadložních zemin, těžko rozpo-
jitelných, pevných jílovců, ojediněle s proplástky do mocnosti 30 centimetrů. Mezi další požadav-
ky na nezbytné vybavení rýpadla patří klimatizované kabiny stálých obsluh a jídelna pro osádku 
včetně nezbytného hygienického zařízení. Kolesové rýpadlo musí být také vybaveno unifikovaným 
elektronickým řídicím systémem s vazbou na programové řízení dálkové pásové dopravy.Výroba 
rypadla by měla začít ještě v tomto roce, montáž se odstartuje v roce příštím a na rok 2011 je na-
plánován zkušební provoz. Konečná podoba kolesového rýpadla KK 1300 bude zpracována 
ve zcela novém výtvarném návrhu ve spolupráci s předními českými designéry. 

Nové okenní fólie 
Nové okenní fólie řady 3M Prestige, vyvinuté na bázi patentované nanotechnologie optického filmu, 

se po prvních úspěšných aplikacích v provozovnách McDonald’s v náročných klimatických podmín-
kách Austrálie dostávají i do České republiky. V České republice byly nové okenní fólie řady 3M Presti-
ge, které propouští vysoký podíl viditelného světla a výrazně odráží teplo, jako první aplikovány v loň-
ském roce v provozovnách McDonald’s ve Vrbové Lhotě a v Průhonicích. Na základě těchto prvních 
úspěšných aplikací jsou v letošním roce v plánu i další implementace v provozovnách McDonald’s  po 
celé republice. Fólie Prestige vyvinutá na bázi zcela nové, společností 3M patentované nanotechnologie 
optického filmu, dokáže efektivně bránit pronikání tepla a UV paprsků, nicméně přirozené světlo do 
místnosti propouští bez jakéhokoli omezení a navíc při pohledu zvenku nezrcadlí. 
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